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   اقتصاد کیش - این متن پست اینستاگرامی "دکتر مهدی حسنی آزاد، متخصص بیماری های عفونی و گرمسیری در شهر بندرعباس" بود 
که اشاره به پر بودن تخت ها و اتاق های بیمارستان شهید محمدی بندرعباس داشت

مناطق آزاد در دنیا با عبارت بهشت 
مالیاتی خوانده می  شوند اما ما....

  اقتصاد کیش  - مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی و ویژه اقتصادی با این دیدگاه شکل 
گرفتند تا مناطق محروم و دارای ظرفیت  های اقتصادی با مشوق  ها و حمایت  های 
دولت ضمن توســعه منطق ه ای به عنوان دروازه  های تجاری کشــور نقش آفرینی 
کنند. با این دیدگاه برای این مناطق امتیازاتی در نظر گرفتند که ســرمایه  گذاران و 
کارآفرینان تمایل پیدا کنند، در این مناطق که به تعبیری خارج از جغرافیای سرزمین 

اصلی  تعریف می شوند، حاضر و سرمایه  گذاری کنند. 
متاســفانه در آخرین برنامه بودجه کشور که برای سال 1400، به تصویب مجلس 
شورای اسلامی رسید، مناطق آزاد و ویژه اقتصادی از شمول یکی از مهمترین این 
امتیازات که معافیت مناطق آزاد از مالیات بر ارزش افزوده بود، خارج شــدند و به 
واقع یکی از مهمترین مشوق های مناطق آزاد که در همه جای دنیا معمول است، از 

مناطق آزاد ایران سلب شد.
محمدصادق مبرهن دبیر اجرایی شــورای هماهنگی و همکاری فعالین اقتصادی 

مناطق آزاد در گفتگویی این موضوع را بررسی نموده است.
دبیر اجرایی شورای هماهنگی و همکاری فعالین اقتصادی مناطق آزاد با طرح این 
مقدمه که مطابق ماده یک قانون مناطق آزاد برخلاف ادعای منتقدین مناطق آزاد که 
معتقد هستند که این مناطق صرفا باید رویکرد صادراتی داشته باشند، این مناطق به 
عنوان دروازه تجارت شــناخته می  شــوند و تجارت دو بخش صادرات و واردات 
را در زیرمجموعه خود دارد، افزود: اغلب  مناطق آزاد کشور در محروم ترین نقاط 
کشور تأسیس شده  اند و براساس آنچه در قانون برای عملکرد این مناطق پیش  بینی 
شــده بود، می  توان به جرأت مدعی شــد که مناطق آزاد کارنامه کاملا موفق و قابل 

دفاعی داشته  اند. 
محمدصادق مبرهن با اشاره به اینکه در قانونی که سه دهه پیش تصویب تاکنون اجرا 
شده است، مزایایی جهت جذب و حضور سرمایه  گذاران خارجی و داخلی در نظر 
گرفته شده است، مطرح کرد: در اداره این مناطق نیز رویکرد متفاوتی نسبت به قوانین 
و مقررات سرزمین اصلی وجود داشته است و قانون گذار نیز بر اداره این مناطق صرفا 
توسط قانون خودشان تاکید داشته و همچنین بر این مهم که مناطق از اعمال مدیریت  

های متفاوت و دخالت  ها در امان باشند تأکید شده است.
مبرهن گفت: در همین راســتا در ماده 13 قانون مناطق آزاد، معافیت  های مالیاتی 
مطرح، در ماده 14 معافیت  های گمرگی و در ماده  های 15 و 16 این قانون مباحث 
قانون کار و موسسات مالی و اعتباری خاص آورده شده است. قرار بود که این مناطق، 
مناطقی باشند که که این قانون در آنجا اجرا شود و در صورت موفقیت بتواند الگویی 
باشد، برای تسری به سرزمین اصلی و در کلان مسئله هم به عنوان حلقه اتصالی بین 

اقتصاد ملی و اقتصاد بین  الملل باشد. 
وی با تأکید بر اینکه اصلی  ترین امتیاز در نظر گرفته شده در این قانون، معافیت مالیاتی 
بوده اســت، اظهارداشت: این قوانین و مقررات موضوعی نبوده که ما ابداع کنیم و 
در تمام دنیا از 100 سال پیش که اولین مناطق آزاد ایجاد شده وجود داشته و حذف 

معافیت مالیاتی به معنی مخدوش کردن هویت ذاتی مناطق آزاد است.
وی  ادامه داد: مناطق آزاد در دنیا با عبارت بهشــت مالیاتی خوانده می  شــوند، اما 
متاســفانه از حدود ســال 86 یا 87 با تفسیری که سازمان امور مالیاتی از تبصره ماده 
193 قانون مالیات  های مستقیم داشته است، مدعی شدند که فعالین مناطق آزاد هم 

باید برای بهره  مندی از این معافیت، اظهارنامه مالیاتی ارایه کنند.  
مبرهن با یادآوری اینکه در آن ســال با اختلافی که بین دبیرخانه شورایعالی مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی و سازمان امور مالیاتی پیش آمد، خوشبختانه معاونت حقوقی 
ریاست جمهوری تفسیر درستی از قانون ارائه کرد، افزود: معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری، قانون مناتطق آزاد را قانون خاص دانست و با اشاره به اینکه این مناطق 
صرفاً بر اساس قانون خودشان اداره می  شوند، مناطق آزاد را شامل تبصره ماده 193 

ندانست و اعلام کرد که این قانون در این مناطق قابل اجر نیست.
وی گفت: بعد از سال 1390 که قانون برنامه پنجم مصوب شد، مجددا سازمان امور 
مالیاتی با استناد به تبصره 2 ماده 119 قانون برنامه پنجم این ادعا را مطرح کرد و از 
آن سال به بعد متاسفانه با تمکین برخی از سازمان  ها از این امر، عملا شاهد شروع 
مخدوش کردن اصلی ترین مزیت مناطق آزاد یعنی معافیت مالیاتی بوده  ایم و از این  
رو براســاس تفسیر سال 78 معاونت حقوقی ریاست جمهوری اعتراض کردیم و 
رفرنس دادیم به اتفاقات سال 78 و همین مسائل هم باعث شکل  گیری تشکل فعالین 

اقتصادی مناطق آزاد شد.
دبیر اجرایی شورای هماهنگی و همکاری فعالین اقتصادی مناطق آزاد با بیان اینکه از 
سال 90 به بعد معافیت مالیاتی مناطق آزاد در خصوص مالیات بر درآمد و مالیات بر 
دارایی با بحث ارائه اظهارنامه و تشخیص توسط ممیزان مالیاتی مخدوش شد، توضیح 
داد: فعالان مناطق آزاد تا سال 94 که قانون رفع موانع تولید تصویب شد برای متوقف 
کردن این تصمیم ایستادگی کردند، اما در سال 94 در بند »ت« ماده 31 اشاره شد که باید 
شرکت  های مستقر در مناطق آزاد برای برخورداری از معافیت مالیاتی اظهارنامه ارائه 

دهند و این اتفاق در بی  خبری دبیرخانه و زیرکی وزارت اقتصاد اتفاق افتاد.
وی گفت: در این بند قبل از اینکه فعالین اقتصادی داخل کشور مشمول شوند، برای 
فعالین اقتصادی مناطق آزاد تکلیف شد که باید جهت بهره  مندی از معافیت مالیاتی 
حتما اظهارنامه ارائه دهند، نتیجه اینکه یک تشکیکی در معافیت مالیاتی مناطق آزاد 
بوجود آوردند و آخرین مورد هم همین بحث مصوبه بودجه 1400 است که معافیت 

مناطق آزاد از مالیات بر ارزش افزوده را حذف نموده است. 
مبرهن ادامه داد: قبل از این و در زمان اصلاح قانون مالیات بر ارزش افزوده شورای 
نگهبان ایراداتی بر اصلاح قانون وارد کرد و در مورد عدم شــمول قانون مالیات بر 
ارزش افــزوده در مناطــق آزاد اعلام کردیم که برابر با عرف تمامی مناطق آزاد دنیا، 
خارج از قلمرو گمرکی چیزی به عنوان مالیت و مالیات بر ارزش افزوده وجود ندارد 
و در این خصوص با تمامی مراجع مسئول از جمله قائم مقام دبیر شورای نگهبان 
مکاتبه کردیم و جلساتی نیز برگزار شد و همچنین با کمسیون  های مختلف مجلس 
شورای اسلامی، به ویژه کمسیون اقتصادی اعتراض مان را مطرح کردیم و توضیح 
دادیم؛ این خلاف عرف دنیاست و خلاف رویه است و به نوعی نقض اصل قانون 

مناطق آزاد است. 
وی افزود: متاسفانه باید اعلام کنم؛ گروهی کم شمار دارای لابی و قدرت زیادی در 
مجلس هستند و مسائل را علیه مناطق آزاد سمت و سو می  دهند و متاسفانه این عده 
هم در مرکز پژوهش  ها مجلس و هم در شورای نگهبان و نهادهای دیگر نفوذ دارند.

دبیر اجرایی شــورای هماهنگی و همکاری فعالین اقتصادی مناطق آزاد با اشاره به 
اینکه این افراد قدرت دارند در دقیقه 90 و یک شبه کمسیون تلفیق مجلس را قانع کنند 
که باید مناطق آزاد در سال 1400 مشمول مالیات بر ارزش افزوده شوند، اظهارداشت: 
این تصمیم اگر چه اولین حرکت نبوده و متاسفانه ادامه دارد، اما بالاترین ضربه را به 
مناطق آزاد زد و فعالین اقتصادی مناطق آزاد به عقلای مجلس مانند رئیس کمیسیون 
اقتصاد و نمایندگان استان  هایی که مناطق آزاد در آنها واقع شده اند، امید بسته اند و 

درخواست می  کنیم که توجه ویژه به این موضوع داشته باشند. 
ادامه در صفحه 12

تصمیمات خلق الساعه برای اقتصاد 
کشور خصوصا مناطق آزاد  سم است

اقتصاد کیش -  رئیس فراکســیون مناطق آزاد و ویژه اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
گفت: مناطق آزاد ایران در کشورهای دیگر رقبای قدری برای جذب سرمایه خارجی و 
حتی سرمایه و نیروی انسانی داخلی دارند و نباید با تصمیمات خلق  الساعه که برای اقتصاد 

سم است آنها را تضعیف نکنیم.   
معصومه پاشایی بهرام  با بیان این مطلب گفت: پیشنهاد حذف معافیت مالیات بر ارزش افزوده 
در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی را چند تن از نمایندگان در مجلس مطرح کردند و فراکسیون 
خیلی تلاشگر که این پیشنهاد رای نیاورد ولی متاسفانه با بدبینی که از ابتدا نسبت به مناطق 

آزاد ایجاد کرده اند این طرح تصویب شد.
پاشایی بهرام ادامه داد: با حفظ احترام به نظر همکاران در مجلس، باید اذعان داشت که در 
کل بعضی فکر می کنند باید هر روز برای اقتصاد یک تصمیم جدید بگیرند. در حالی که 
تصمیمات خلق الساعه برای اقتصاد کشور سم است. خصوصا مناطق آزاد که در مقابل آنها 
مناطق آزاد کشورهای دیگر به عنوان رقیب حضور دارند. آنها در قوانین اقتصادی خود ثبات 
دارند و قدرت رقابت ما با آنها نیز بسیار پایین تر است. با چنین تصمیماتی عملا قدرت رقابت 
را از مناطق آزادمان در برابر رقبا می  گیریم و هر روز این مناطق بیشتر تضعیف می  شوند 

و فرصت جذب سرمایه خارجی و داخلی را به نفع کشورهای دیگر از دست می  دهند.
وی با بیان اینکه تلاش کردیم که این طرح تصویب نشود، اما متاسفانه رای آورد، اظهارداشت: 
پی گیر هستیم بتوانیم برای حذف این مصوبه اقدام کنیم، اما برای ارایه طرح در مجلس باید 

شش ماه از تصویب قانون بگذرد و از این رو امیدواریم هر چه زودترراه حلی پیدا کنیم. 
نماینده مردم مرند و جلفا در مجلس شورای اسلامی افزود: هر چند سعی بر این است که 
مناطق آزاد جدید را در بخش هایی بنا شود که مناطق مسکونی در اطرافش نباشد اما در مناطق 
آزاد فعلی که در بافت مسکونی قرار دارند و از آنجا که مالیات بر ارزش افزوده را مصرف 
کننده پرداخت می  کند اولین تاثیر این قانون، فشار بر مردم است که در این مناطق زندگی می  
کنند و دومین اتفاقی که می افتد قدرت  رقابت در قیمت را از تولیدکنندگان در این مناطق می  

گیرد و فعالیت تولیدی در این مناطق جذابیت خود را از دست می دهد.
پاشایی بهرام گفت: در حوزه گردشگری هم اگر مراکز اقامتی در مناطق آزاد مثل سایر نقاط 
کشور مالیات بر ارزش افزوده پرداخت کنند دیگر این منطق ترجیحی به دیگر مناطق کشور 

نخواهند داشت.
وی افزود: اینکه چرا ما مناطق آزاد را پایه  گذاری کردیم برای این بود که می  خواســتیم 
مناطق صفر مرزی کشور را رونق بدهیم، چنانکه اکثر این مناطق در نقاط محروم کشور 
تاسیس شده اند و عملا با تصویب این نوع قوانین توجیه اقتصادی حضور سرمایه  گذاران و 

کارآفرینان در این مناطق از بین می رود.
رئیس فراکسیون مناطق آزاد و ویژه اقتصادی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: اینکه گفته 
شده این درآمد را به خود این شهرها بر می گردانیم هم نمی تواند از تبعات منفی این تصمیم 
جلوگیری کند، چراکه وقتی تولید و زندگی و کار را از اینها بگیریم دیگر شاید درآمدی هم 

وجود نداشته باشد تا بخواهیم از این طریق به آنها برگردانیم. 
پاشایی بهرام به یکی از دلایلی که نمایندگان به تصویب این قانون قانع شدند اشاره کرد و 
گفت: بدبینی که در مورد قاچاق کالا از مسیر مناطق آزاد وجود دارد باعث شده تا تلاش 
کنند جلوی این مشکل گرفته شود. یکی از راه  های جلوگیری از قاچاق کالا از این مناطق 
محصور کردن کامل این مناطق است. و صحبت  هایی که ما با کمسیون اقتصاد داشته  ایم قرار 
است این کمسیون هر منطقه آزادی را که بتواند خودش را محصور کند و جلوی قاچاق را 

بگیرد آن منطقه از  پرداخت مالیات بر ارزش افزوده معاف بشود. 
عضو کمسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: طراحان این مصوبه در نظر 
داشتند بودجه آن شهرهای را که تحت پوشش مناطق آزاد هستند از این طریق تامین کنند. 
ولی در مقابل آسیبی که به سرمایه گذاری و تولید و اشتغال در این مناطق وارد می شود توجیه 
ندارد. وقتی سبک سنگین می کنیم می بینم این کار نسبت به آسیبی که وارد می کند به هیچ 

وجه قابل قبول نیست. 

دیگر در اتاق های بیمارستان جا نداریم؛ 
مظلوم هرمزگان...

دبیر اجرایی شورای هماهنگی و همکاری فعالین اقتصادی 
مناطق آزاد؛

ایــن روزها هرمزگان به هیچ وجه روزگار خوبی را با 
کرونا نمی گذراند و به نوعی در حال خوابیده شــدن 
مچ آن مقابل این ویروس کهنه و منحوس است و حتی 
احتمــال ورود پیک پنجم و ورود ویروس دلتا به این 
اســتان جنوبی نشان از اوضاع فوق بحرانی آن به گفته 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان دارد.
به گفته دکتر حسین فرشیدی، شمار شهرستان های با 
وضعیت قرمز در هرمزگان افزایش یافته است، افزود: 
اکنون همه شهرستان های استان به جز شهرستان های 
بشاگرد و ابوموســی در وضعیت قرمز کرونایی قرار 

دارند.
وی با بیان اینکه با کمبود شدید تخت در بیمارستان های 
استان روبرو هستیم و روزانه 200 بیمار در بیمارستان های 
استان بستری می شوند و 110 بیمار نیاز به تخت های 
ویژه آی سی یو دارند، بیان کرد: در سه هفته اخیر موارد 
مثبت و موارد بســتری در استان افزایش یافته است و 
در بیمارستان شهیدمحمدی بندرعباس ظرفیت چهار 

بخش آی سی یو تکمیل است.
رئیس دانشــگاه علوم پزشکی هرمزگان با بیان اینکه 
اکنون شــهر بندرعبــاس در وضعیت فوق بحرانی و 
شهرستان های میناب و بندرلنگه در وضعیت بحرانی 
هستند، اضافه کرد:  اگر آمارهای کرونایی همین طور 
روند افزایشی داشته باشد تا هفته آینده میزان مرگ و میر 

هم افزایش می یابد.
فرشیدی با بیان اینکه استان هرمزگان به علت افزایش 
بیماران کووید-19 با کمبود شدید تخت روبه رو است 
و با مرخص کردن بیماران بخش های جراحی و قلب، 
افراد کرونایی بستری می شوند، اظهار کرد: کمبود نیروی 
کادر درمان از مشــکلات اســتان است و متاسفانه در 
استخدامی جدید نیروی پرستاری به ما نداده اند، تاکنون 
بخاطر معوقات بیمه ها نتوانســتیم داروی مورد نیاز را 
تامین کنیم؛ در حال حاضر بیش از 170 میلیارد تومان از 

شرکت های بیمه مطالبه داریم.
اما این گفته های دکتر فرشیدی ظاهرا چندان از سوی 
مسئولان کشوری و استانی جدی گرفته نمی شود که 
در نوع اعمال محدودیت ها و اتخاذ تصمیمات خاص 
بین اســتان های به شــدت درگیر همچون سیستان و 
بلوچســتان بازم هم هرمزگان مظلومانه در صف نبرد 
با کرونا می جنگد و این بار پســت اینستاگرامی شب 
گذشته دکتر مهدی حسنی آزاد، متخصص بیماری های 
عفونی و گرمســیری در شهر بندرعباس و اشاره به پر 
بودن اتاق های بیمارستان شهید محمدی و بستری شدن 
بیماران در راهرو نشان از مظلومیت همیشگی هرمزگان 
را بار دیگر ثابت کرد، مظلومیتی که این بار در ســایه 
بی تدبیری پیش به ســوی وقوع یک بحران جدی می 
رود تا جایی که سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی استان 
هرمزگان با اشاره یک مورد کرونای هندی در شهرستان 
میناب شناسایی و منجر به فوت این بیمار شد، تصریح 
کرد: تست موارد مشکوکی از این دلتای هندی به تهران 

ارسال شد که هیچکدام مثبت نبوده است.
در همیــن خصوص محمد آشــوری، عضو مجمع 
نمایندگان هرمزگان در مجلس شورای اسلامی افزود: 
متأســفانه روز به روز شاهد وضعیت بحرانی تر کرونا 
در اســتان هرمزگان به ویژه شهر بندرعباس هستیم به 
گونه ای که از سوی دانشگاه علوم پزشکی شاهد اعلام 

وضعیت فوق بحرانی هستیم.
وی با بیان اینکه کرونا در استان هرمزگان در حال تاخ 
و تاز است و با تداوم وضعیت فعلی امیدی به بهبود آن 
نیســت، اظهار کرد: باید تصمیم گیران ارشد دولت در 
کشــور و استان فکری به حال وضعیت این روزهای 
هرمزگان کنند تا شــاهد بغرنج تر شــدن آن در آینده 

نباشیم.
آشوری با اشاره به کمبود تخت بیمارستانی و کادر درمان 
در شرایط کنونی، خاطرنشان کرد: باید دولت در زمانی 
کوتــاه و به صورت ضرب الاجلی تصمیمی برای این 
کمبودهای هرمزگان بگیرد زیرا علاوه بر شدت گرما و 
مشکلات برق در استان هرمزگان شاهد هستیم مقابله 
با کرونا با دست های خالی و تنها حمایت های استانی 

انجام شدنی نیست.
وی با تأکید بر ورود بنگاه های اقتصادی به بحث کمک 
و حمایت از دانشگاه علوم پزشکی در مقابله با شیوع 
ویروس منحوس کرونــا، عنوان کرد: باید بنگاه های 
اقتصادی در این شــرایط به مدد مردم و دانشگاه علوم 
پزشکی بیایند و در ایفای مسئولیت های اجتماعی خود 
پر رنگ تر باشــند و در غیر اینصورت به طور حتم در 
مجمع نمایندگان هرمزگان در مجلس جهت برخورد 
جدی با مراتب این عدم همکاری ها نیز تصمیم گیری 

جدی خواهد شد.
عضو مجمع نمایندگان هرمزگان در مجلس شورای 
اســلامی با اشــاره به اینکه با حضور ده ها بنگاه های 
اقتصادی در اســتان نباید تنها وظیفه حمایت بر عهده 
یک تا دو صنعت یا پالایشگاه باشد و مابقی با بی تفاوتی 
ایام را بگذارنند، افزود: به طور حتم استاندار هرمزگان به 

عنوان نماینده دولت باید در این راستا و همچنین انتقال 
شرح وضعیت کنونی هرمزگان جهت تصمیم گیری 
درست به دولت و اقدام های فوری در جهت مقابله با 

شیوع کرونا از هیچ تلاشی فروگذاری نکند.
همچنین جباری، نماینده مــردم غرب هرمزگان در 
مجلس شورای اســلامی، اظهار کرد: بنابر اطلاعات 
وزارت بهداشت و گفته های مسئولان دانشگاه علوم 
پزشکی و متخصصان امر، هرمزگان در بحرانی ترین 

شرایط کرونایی است.
وی با اشاره به اینکه رهایی از وضعیت قرمز ممتد جز با 
تدبیر ستاد ملی کرونا و همراهی مردم میسر نمی شود و 
در این زمینه باید اقدامات و تمهیدات جدی تری اتخاذ 
شــود، اضافه کرد:  اوضاع قرمز هرمزگان نباید ســاده 
انگاری شود و انتظار این است که دولت نباید ماه های 
باقیمانده را با بی خیالی طی کند تا کشــور در شرایط 
جابجایی دولت ها گرفتار مرگ و میر وســیع ناشی از 

کرونا نشود.
جباری عنوان کرد: کندی روند واکسیناســیون سبب 
تحمیل امواج سهمگین و پیک های بحرانی جدید خواهد 
شــد و در این زمینه نامه ای به وزیر بهداشت نوشته ام و 

خواستار افزایش سهمیه واکسن هرمزگان شدم.
وی با اشاره به اینکه اکنون شدیدترین فشارها بر کادر 
درمان اســت و تداوم این وضعیت ســبب زمین گیر 
شــدن کادر درمان خواهد شد، عنوان کرد: هرمزگان 2 
درصد جمعیت کشور را دارد اما این روزها بیش از 15 
درصد کل بستری های کشور از هرمزگان است که جای 

نگرانی شدید دارد.
حال باید دید با شدت گرفتن گرما در استان هرمزگان و 
قطعی های برق و همچنین عدم انجام محدودیت های 
بیشتر همچون استان سیستان و بلوچستان آیا می توان 
به کنترل و مهار خیز بالای کرونا در این اســتان مهم و 
اســتراتژیک در کشور خوشبین بود یا همچنان شاهد 
تیتر یک رسانه ها شدن هرمزگان در بحث بحرانی بودن 

کرونا در آن باشیم؟!

تسهیل و رفع موانع تولید و  ثبت آماری در مسیر حذف 
ثبت سفارش در مناطق آزاد و ویژه اقتصادي

اقتصاد کیش -  مدیر توسعه صادرات و امور گمرکی 
دبیرخانه شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در 
خصوص لغو ثبت سفارش و جایگزینی ثبت آماری 
در ایــن مناطق گفت: ترانزیت خارجی کالا از مبادی 
ورودی کشــور و یا سایر مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
به مقصد این مناطق بدون نیاز به ثبت سفارش و صرفاً 
بر اســاس ثبت آماری کالا و اعلام توســط دبیرخانه 
شــورایعالی انجام خواهد شد و بصورت بر خط در 

اختیار گمرک ایران قرار می گیرد. 
شهرام موسوی افزود: شیوه نامه ثبت آماری در 19 بند 
به سازمان های مناطق و دستگاه های ذیربط ابلاغ شده 

که مفاد آن شامل؛
- ابلاغ سیاســت ها، تخصیص و تقسیم سهمیه ها از 
قبیل ســهمیه های ارزی، کالای مسافری و فهرست 
اقلام مجاز پس از همفکری با مناطق از سوی دبیرخانه 

به مناطق اعلام می گردد.
- بررسی صلاحیت متقاضی توسط سازمان منطقه و 
اخذ مجوز فعالیت از سازمان مسئول منطقه از الزامات 

ثبت آماری است. 
- مقررات و بخشنامه های بانک مرکزی، ملاک تعیین 
ســقف تخصیص ارز در ثبت آماری برای متقاضیان 
دریافت ارز  از محل تامین ارز توســط بانک )سامانه 

نیما( در هر درخواست است.
- نوع و میزان ثبت آماری های واحدهای تولیدی باید 
در چارچوب جواز تاســیس و یا پروانه بهره برداری 

آن ها باشد.
- درخواســت  های ثبت آماری های برای کالاهای 
اساســی مشمول ارز دولتی، علاوه بر بررسی توسط 
مناطق، در دســتگاه های مجوز دهنده دیگر نیز مورد 

بررسی قرار می گیرند.
موسوی ادامه داد: به منظور رفع موانع تولید و تسهیل 
واردات مــواد اولیه در اجــرای منویات مقام معظم 
رهبری )مدظله العالی( در ســال »تولید؛ پشتیبانی ها، 
مانع زدایی هــا«؛ طی آخرین تصمیم اخذ شــده و بر 
اســاس حکم دیوان عدالــت اداری و ابلاغ معاونت 
حقوقی رئیس جمهور بنــد 1 مصوبه 4353 مورخ 

1397/1/22 ابطال شد.
وی افزود: طی مصوبه مورخ 1397/01/21، ســالیانه 
کارگروهی متشــکل از نمایندگان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، گمرک ج.ا.ا، بانک مرکزی، وزارت 
جهاد کشــاورزی، دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی نسبت به تعیین سهمیه و فهرست کالای 

همراه مسافر )به تفکیک مناطق( اقدام می نمایند.
مدیر توســعه صادرات و امور گمرکــی دبیرخانه 
شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در خصوص 
ســهمیه های تعیین شده در این کارگروه تخصصی 
گفت: ســهمیه کل مناطق آزاد جهت واردات کالای 
همراه مسافر در سال 99 به میزان حداکثر 450 میلیون 
دلار )117میلیون دلار سهمیه پوشاک( تعیین شده بود 
کــه از آن، میزان 280 میلیون دلار )31 میلیون دلار از 
سهمیه پوشاک( کالای همراه مسافر وارد مناطق آزاد 
شــده است. این سهم در ســال 1400 به میزان 405 
میلیون دلار )110میلیون دلار سهمیه پوشاک( تعیین 

شده است.

ضدعفونی روزانه ناوگان حمل  و نقل شهری جزیره  کیش
اقتصاد کیش - شرکت عمران آب و خدمات منطقه آزاد کیش برنامه ضد عفونی 
ناوگان حمل و نقل عمومی درون شــهری را به صورت مســتمر و روزانه اجرا 

می کند. 
، بنابر تصویب شورای سلامت کیش، ناوگان حمل و نقل شهری جزیره روزانه 

در دو نوبت توسط کارشناسان ضدعفونی می شوند.
حمید پاشاکی مدیر حمل و نقل شرکت عمران، آب و خدمات کیش گفت: با توجه 
به فعالیت ناوگان حمل و نقل عمومی و تعیین نقاط مختلف جهت انجام این مهم، 

تمامی خودروهای فعال بصورت روزانه ضد عفونی می شوند.
وی افزود: رانندگان مربوطه نیز ملزم به استفاده از ماسک و رعایت بهداشت فردی 
در جهت اجرای ضوابط بهداشتی هستند و نظارت کامل در این خصوص توسط 

گشت های واحد نظارت این مدیریت انجام می شود.
مدیر حمل و نقل تصریح کرد: بازار سفین )عربها(، روبروی تالار شهر بازار مرجان 
و فرودگاه کیش مکان های ضدعفونی سرویس حمل و نقل درون شهری جزیره 
کیش هستند که در دو شیفت صبح و عصر از ساعت 8:00 الی 12:00 و 16:00 

الی 21:00 بطور مستمر در حال انجام است.
وی نظارت و مسئولیت پذیری مدیران آژانس های تاکسی و مینی بوس رانی و 

همکاری بیشتر با مدیریت حمل و نقل عمومی کیش را در ارتقاء سطح خدمات 
و کاهش تخلفات ضروری دانست.

رونمایی از سه سامانه جدید دیجیتال
 با محوریت حمایت از سرمایه گذاران 

در مناطق آزاد
اقتصاد کیش -   با توجه به منویات مقام معظم رهبری)مدظله( در شعار سال 1400 
که توجه به »تولید« است، در این حوزه دو رکن »پشتیبانی« و »مانع زدایی« به درستی 
مشخص شده است. به همین منظور در حوزه پشتیبانی مالی در مناطق آزاد شرایطی 

فراهم شده است که بتوان بخشی از مشکلات فعالان اقتصادی را مرتفع نمود. 
در ابتدای سال و بلافاصله پس از تعیین شعار سال توسط رهبر معظم انقلاب )مدظله 
العالی( و با نشست های کارشناسی بیش از 180 مانع کوچک و بزرگ بر سر راه تولید 
در مناطق آزاد شناسایی شد که تاکنون بیش از 70 درصد این موانع مرتفع شده است. 

بر این اســاس به منظور ساماندهی موانع و مشکلات فعالان اقتصادی مناطق آزاد و 
رفع نیازهای حوزه دبیر شــورایعالی، توسط اداره کل فناوری های راهبردی و تحول 
دیجیتال دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی سه سامانه طراحی شده که 
شامل »سامانه بازدید«، »سامانه ارتباط بی واسطه با دبیر شورایعالی« و »سامانه حضور 

در جلسه هم اندیشی« است.
مدیرکل فناوری های راهبردی و تحول دیجیتال دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی در توضیح هریک از سامانه های تازه طراحی شده گفت: در »سامانه بازدید« 
فعالان اقتصادی که تمایل دارند از واحد صنعتی یا بنگاه های اقتصادی آنها توسط دبیر 
شورایعالی مناطق آزاد بازدید به عمل آید درخواست خود را در سامانه ثبت و اطلاعات 
اولیه خود را همچون میزان تولید، صادرات، اشتغال و موانع و مشکلات را دارند درج 
می کنند. درخواست های ارسالی پس از ارزیابی و بررسی در سازمان های مناطق در 
اختیار دبیرخانه شورایعالی قرار خواهد گرفت. که به طبع آن امکان بازدید از واحدهای 

منتخب میسر خواهد شد.
محمدرضا عباسی در ادامه در خصوص »سامانه ارتباط بی واسطه با دبیر شورایعالی« 
نیز گفت: در این سامانه امکان ارسال پیام از سوی مخاطبان به دبیر شورایعالی مناطق 
آزاد فراهم شده است. به گونه ای که مخاطب از این طریق می تواند مسائل، مشکلات، 
پیشنهادات و انتقادات خود را درباره عملکرد سازمان های مناطق آزاد و دبیرخانه بدون 
واسطه بازگو نمایند و به منظور پیگیری های بیشتر می تواند اسناد و مدارک مرتبط با 

موضوع را از طریق این سامانه ارسال نماید.
عباســی با اشاره به اینکه از زمان آغاز به کار دبیر شورایعالی مناطق آزاد نشست های 
مفصلی با فعالان اقتصادی در مناطق آزاد برگزار شده و مسائل و چالش های این قشر 
ارزیابی و بررسی شده است ادامه داد: در »سامانه حضور در جلسه هم اندیشی« فعالان 
اقتصادی، سرمایه گذاران، تولیدکنندگان و صاحبان کسب و کارهای مرتبط با مناطق 
آزاد می توانند پیشنهاد برگزاری نشست های هم اندیشی با دبیر شورایعالی مناطق آزاد 

را از این طریق ارائه نمایند.
لازم به ذکر است؛ فعالان اقتصادی مناطق آزاد می توانند برای دسترسی به این سه سامانه 

به نشانی http://es.freezones.ir مراجعه نمایند

رئیس فراکسیون مناطق آزاد مجلس شورای اسلامی:

مدیر توسعه صادرات و امور گمرکی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد  عنوان کرد:


